

# WHAT REALLY HAPPENED

## The Genocide of Armenian Dashnak forces against Turkish-Moslem population in 1915-1918

For a long span of time, Armenian ideologist and their stooges are seeking to prove worldwide that an act of genocide had been committed against the "long-suffering" Armenian people on the territory of Ottoman Empire in 1915. Prior to the disintegration of the Soviet Union, the propaganda was directed against Turkey to charge in passing other Turkic peoples with the genocide as well. The policy of hatred, previously pursued by Tsarist Russia against Ottoman Turkey, was taken up by Soviet ideologists, this time against the Turkish Republic.

Note that in the 1960s this mendacious political line came to pick up strength and develop.

But who suffered genocide in reality? On the eve of the first world war, Commander in Chief of the third Ottoman Army Enver-pasha, following his meeting and subsequent negotiations with Armenians, came to the conclusion that in the event of war they (Armenians) were not going to defend borders of Ottoman Empire. The reason was that Tsarist Russia, irrespective of the outcome of the war, promised to grant autonomy to the Armenian population of Ottoman Empire. In doing so, Russians were successful in winning over Armenians to their side and exploiting them during the war against Turkey. The situation changed for worse after Nicholas II arrived, on the eve of the first world war, in Caucasus and offered local Armenians to enter into alliance with Russian to combat Ottoman Empire. The tsar ended his speech as saying: "Let ships under Russian banners sail freely in straits Bosphorus and Dardanelles. Let the Armenian people establish its own independent state on the territory of Ottoman Empire". (Nesir Yucer. "A military operation of Ottoman Army on the territory of Azerbaijan and Daghestan during the First World War". Ankara, 1995; Baku, 1999, p.21 ).

It was the Russian tsar's severe statement that enabled Armenians to involve in the war against Ottomans. And what is more, Armenians ideologists were given the Armenian church's blessing to the war. As is known, on 1 November 1914 the Russian Army went through Caucasus to cross borders of Ottoman Empire. Both Russians and Ottomans sustained heavy losses in the battles of Kars, Ardagan and Batumi. The battle of Sarikamysh ended with capture of 90.000 Turkish soldiers and officers (Justin McCarthy. "Armenian terrorism". Ankara, 1984 p.89). It was severe winter and good

training of the Russian Army that made it possible to gain victory over Ottomans. Russian Army's entry into East Anatolia created favorable for Armenians to commit act of genocide against Turks. The point is that Armenians, conscripts of the Russian Army, joined Armenians of East Anatolia, declaring war against the peaceful Turkish population. They killed innocent people, drove them out of old haunts. Auspicious conditions arose to realize behests and century-long plans of Armenian ideologists aimed at the establishment of the so called "Great Armenia".



*Khojali tragedy.*  
*Ходжалинская трагедия.*

*Artist: Ismayil Asadogly Mammadov*  
*Художник: Исмаил Асадоглу Мамедов*

**Анар ИСКЕНДЕРОВ,**  
доцент Бакинского  
государственного университета

# БЫЛЬ

Уже долгие годы армянские идеологи и их приспешники хотят доказать миру, что в 1915 году на территории Османской империи в государственном масштабе против многострадального армянского народа был совершен геноцид. До распада Советского Союза эта пропаганда была направлена против Турции, окольными путями в этом геноциде обвинялись все тюркские народы. Ненавистная политика и пропаганда Царской России против Османской Турции была продолжена советскими идеологами теперь уже против Турецкой Республики. В 60-х годах XX века эта лживая пропаганда стала набирать силу и развиваться.

Кто же действительно был подвержен геноциду? Накануне I Мировой войны главнокомандующий третьей Османской армией Энвер-паша после встречи и переговоров с армянами пришел к выводу, что армяне не будут защищать границы Османской империи в случае войны. Причиной этого являлось то, что Царская Россия независимо от результатов войны обещала армянскому населению Османской империи автономию. Таким образом, Царской России удалось привлечь армян на свою сторону и использовать их во время войны с Турцией. Ситуация еще более усугубилась в результате того, что Николай II накануне I Мировой войны приехал на Кавказ и предложил здешним армянам сотрудничать с русскими против Османской империи. Царь завершил свою речь словами: “Пусть корабли с русскими знаменами свободно плавают в проливах Босфор и Дарданелла. Пусть армянский народ сможет создать свое независимое государство на территории Османской империи” (Несир Юджер. Военная операция Османской армии на территории Азербайджана и Дагестана в годы I Мировой войны. Анкара, 1995; Баку, 1999, стр. 21). Это выступление российского царя обеспечило участие армян в войне против Османской империи. Армянские идеологи получили благословение на войну от армянской церкви. Как известно, 1 ноября 1914 года русская армия, пройдя через Кавказ, пересекла границу Османской империи. И русские и осма-

ны понесли большие потери в битвах за Карс, Ардаган и Батуми. Однако в битве при Сарыкамыше 90 тысяч турецких солдат и офицеров были взяты в плен (Джастин Маккарти. Армянский терроризм. Анкара, 1984, стр. 89). Суровая зима, хорошая подготовка позволили русской армии одержать победу в этой битве. Вступление русской армии в Восточную Анатолию создало все условия для геноцида армян против турков. Армяне, служившие в русской армии, объединились с армянами Восточной Анатолии и объявили против мирного турецкого населения настоящую войну. Они жестоко убивали людей, изгоняли их с насиженных мест. Были созданы все условия для претворения в жизнь многолетних планов и усилий армянских идеологов, направленных на создание, так называемой “Великой Армении”.

Подобное отношение армян к местному населению вынудило Османское правительство предпринять крайние меры. Так, в 1915 году в середине мая армянское население Вана, Битлиса и Эрзерума было отстранено от службы (Жорж де Малевил. Армянская трагедия 1915 года. Баку, 1990). Таким образом, был обеспечен нейтралитет армян во время битв османской армии с русскими и англичанами. В то же время военное руководство Османской империи дало указание всем туркам и другим мусульманам страны не применять против армян насилия. Лондонская газета “Таймс” писала: “Была создана специальная комиссия, которая обеспечивала неприкосновенность имущества и жилища переселенного армянского населения (“Таймс”, 30 января 1919, с. 6). Комиссия должна была провести перепись армянского населения. В документах комиссии специально отмечалось, что после окончания войны армянское население страны вернется на места (Де-вид Баргард. Турция и Запад. Нью-Йорк, 1986, с. 50-51). Пропагандистская машина Антанты, а также армянские националисты пытались доказывать, что в годы I Мировой войны на территории Османской империи было убито более одного миллиона армян. Для подтверждения этого факта указывалась численность армян-

ского населения до войны - 2,5 миллиона человек. Однако, согласно официальным данным Османского государства, численность армян до войны составляла 1300000 человек (Библиотека Конгресса США. “Документы Бристола”. Нью-Йорк, 1971). Половина этого населения проживала на территории, где проходили военные действия. В период I Мировой войны полмиллиона армян переселились из Турции на Кавказ и другие регионы, 150-200 тысяч армян эмигрировали в Европу и США. Можно предположить, что во время войны погибло около 200.000 армян. Естественно, что среди этих людей были и те, которые погибли от холода, голода, болезней. Многие пропали без вести. Газета “Таймс” писала: “Неоспоримой истиной является то, что в годы войны 2 миллиона турецкого населения погибло” (Лондонская “Таймс”, 30 января 1919 года, с. 7).

Армянские идеологи хотят убедить весь мир в том, что якобы 25 апреля 1945 года министр Внутренних дел Турции Талат-паша дал указание о массовом истреблении армян в государственном масштабе. Хотя до сих пор они не смогли представить оригинал документа, подтверждающего этот факт. Эта дает нам возможность думать, что такого документа вовсе не было. Во время Парижской конференции были проведены проверки тайных переговоров османского руководства. Но и после этого акта не были обнаружены какие-либо документы, свидетельствующие о массовом истреблении армян. Напротив, инспекторы, прибывшие из Европы, обнаружили, что Османское правительство предприняло различные меры и дало множество указаний для того, чтобы обеспечить безопасность переселенного армянского населения.

Первый геноцид и массовое истребление мусульманского населения было совершено 14 марта 1915 года. Оно длилось два дня. Большое число людей было подвергнуто неимоверным мучениям. Под покровительством захватнической русской армии было создано армянское Ванское государство (“Армянский геноцид” – миф и реальность. Баку, 1992 г).

As a retaliatory strike, the Ottoman government had to take drastic measures. I mid-May 1915, the Armenian populations of Van, Bitlis and Erzurum were debarred from military service (George de Maleville. "The Armenian tragedy of 1915", Baku, 1990) and thus the neutrality of Armenians was achieved during the battle between Ottomans and Russians/English. At the same time, Ottoman command instructed Turks and other Moslem

200,000 Armenians migrated to Europe and the USA. It may be supposed that approx. 200,000 Armenians died during the war. It is natural that among them there were not only those lost of cold, hunger, diseases. Many were missing. The same "Times" Wrote: "an indisputable truth is that during the war 2 millions of the Turkish population died" (p.7).

Meanwhile, Armenian ideologists are eager to persuade the world public

of Armenian Dashnak troops (Ibid, p.98).

Prior to mid-July 1915, about 250,000 Armenians had been resettled to the Van Lake area. Worthy of notice is that not more than 50,000 Armenians had lived in the area before. It passes all understanding, how many atrocities Armenians had committed on these territories, commencing from mid-July 1915.

As a result of counter-offensive of the Ottoman Army, the Armenian population, jointly with the retreating Russian Army, began leaving the territories. The 200,000 strong Armenian population, accompanied by remains of the Russian Army, bent its steps to the territory of South Caucasus (George de Maleville. The Armenian tragedy of 1915, p. 103). True, the population was in many place subjected to the attacks of Kurds, since the latter suffered from the Armenian genocide as well.

To be impartial, many documents were compiled by non-Moslem authers, from this point of view, of great interest are Bristol documents kept at the US Congress Library. It says that according to precise statistical data, the number of Armenians lost in 1912-1922 made up approx. 600,000 (US Congress Library. Bristol Documents, New York, 1971).

So it is slanderous inventions of Armenian propagandists that the number of Armenians lost reached 1.5-2 mil. "Ordinarily, people are lost during the war" (Ibid).

Deserving consideration is the fact that the Bristol Documents refer to 2.5 mil Turks killed Note that the fate of Turks proved to be more tragic than that of Armenians.

Analysis of the documents available is illustrative that it was Turks, not Armenians, who suffered from genocide on the territory of Ottoman Empire during the First World War.

In February 1917, the 300-year power of Romanovs dynasty was overthrown, and a Provisional Government set up. Acting on behalf of the Provisional Government in Transcaucasia was a special Transcaucasian Committee. The Provisional Government announced that the destinies of peoples residing on the territory of Russia would be determined following the termination of the First World War.

However, as a result of forcible seizure of power by Bolsheviks, headed by Lenin, in 1917 expectations of all the peoples were dispelled. In November 1917, a Transcaucasian Commissariat was set up in Tiflis to include Azerbaijanians and Georgians Meanwhile, Bolsheviks headed by S.Shaumyan carried out their activities



countries to refrain from violence against Armenians. The London "Times" of 30 January 1919 wrote: "There was set up a special commission to ensure safety of property and habitation of the resettled Armenian population" (p.6).

The commission was responsible for census of the Armenian population. Commission's documents stressed that on termination of the war the Armenian population would come back to the place of their residence (David Bargard. "Turkey and the West". New-York, 1986, p. 50-51). The Entente propaganda machine and Armenian nationalists tried to prove that more than one million Armenians had been killed on the territory of Ottoman Empire during the First World War. To corroborate the fact, they referred to 2.5 mil Armenian population prior to the war. However, according to official data of Ottoman government, the number of Armenians prior to the war composed 1,300,000 (US Congress Library. "Bristol documents", New-York, 1971). Note that half of this population resided on the territory where combat operations were carried on. During the First World War, half-million Armenians moved from Turkey to Caucasus, other places. Also, 150,000-

opinion that on 25 April 1915 Minister for Internal Affairs Talat-pasha allegedly issued order to exterminate Armenians of Ottoman Empire on a state Scale.

However, Armenian ideologists have so far failed to submit an original of the document to prove the fact. We can safely assert that no document of the kind had ever existed. Noteworthy is the fact that the Paris conference checked secret talks of Ottoman leaders but failed to detect any documents on mass extermination of Armenians. Quite the contrary, European inspectors discovered that Ottoman government had taken appropriate measures and given instructions aimed at ensuring security of the resettled Armenian population.

It should be remembered that the first genocide and mass extermination of Moslem population occurred on 14 March 1915. it lasted two days. A great number of people was atrociously tortured. Under the patronage of the annexationist Russian Army, Armenians were successful in establishing the so called Armenian Van State ("Armenian genocide: myth and reality", Baku, 1992). Following the Van genocide, the joint Russian – Armenian Army started invasion of Bitlis, and a vast territory, stretching to Mosul, fell under the control

После Ванского геноцида объединенное русско-армянское войско начало набеги на Битлис. Огромная территория до Мосула попала под власть армянских дашнакских войск ("Армянский геноцид" – миф и реальность. Баку 1992, с. 98).

До середины июля 1915 г. на территории озера Ван было расселено около 250 тысяч армян. Следует отметить, что до этих событий здесь проживало не более 50 тысяч армян. Невозможно передать преступления совершенные армянами, на этой территории, начиная с середины июля 1915 года.

С середины июля в результате контрнаступления Османской армии, вместе с отступающей русско-армянской армией эту территорию стало покидать и армянское население. 200-тысячное армянское население в сопровождении русской армии направилось на территорию Южного Кавказа (Жорж де Малевил. Армянская трагедия 1915 года. с.103). Правда, во многих местах это население было подвержено нападению со стороны курдов. Потому что последние тоже были подвержены армянскому геноциду.

Большой интерес представляют документы Бристола, хранящиеся в библиотеке Конгресса США: "По точным статистическим данным нам известно, что в течение 1912-1922 годов, погибло около 600 тысяч армян. Обычным явлением является гибель людей во время войны" (Библиотека Конгресса США. "Документы Бристола", Нью-Йорк, 1971 г.). И ни чем другим, кроме как выдумкой являются домыслы о том, что погибло 1,5-2 миллиона армян.

Здесь же указывается, что во время этих событий было убито 2,5 миллиона турок. Согласно вышеуказанным фактам можно прийти к такому выводу, что в годы I Мировой войны на территории Османской империи геноциду подверглись не армяне, а турки.

В феврале 1917 года в России была свергнута 300-летняя власть династии Романовых. Было создано Временное правительство. От имени Временного правительства Закавказьем управлял Специальный закавказский комитет. Временное правительство объявило о том, что после окончания I Мировой войны будет рассматриваться дальнейшая судьба народов, живущих на территории России. Однако, в результате насильственного захвата власти большевиками во главе с В.И.Лениным в 1917 г. мечты всех народов развеялись. В ноябре 1917 года в Тифлисе был создан Закавказский комисса-

риат. Хотя в нем и были представлены азербайджанцы и грузины, но преимущество составляли армяне.

В Баку большевики во главе с Шаумяном развернули широкую деятельность (Адрес-календарь Азербайджанской Республики на 1920 год. На тюркском и русском языках. Под ред. А.И. Ставровского. Баку, с. 76-88). Особенно заактивизировались они после прихода к власти большевиков в России. Расширились нападки на представителей партии "Мусаваг", которую поддерживало большинство населения Азербайджана.

В начале 1918 года в Баку представители партии "Дашнакцупюн" и партии большевиков объединились и начали борьбу с мусаватистами.

Вместо того, чтобы пойти на фронт, армянские военные подразделения задержались в Ираванской губернии, уничтожили сотни мусульманских деревень и, выслев отсюда местное население, заселили их армянскими беженцами из Турции.

Из района Бюйюк Сурмели мусульманское население было полностью выселено. Нахчыван оказался полностью разрушен армянами и, наконец, против азербайджанского населения Баку, Шемахи и Кубы был совершен невиданный геноцид. 30 марта 1918 года после долгой подготовки дашнакские силы и большевики во главе с Шаумяном начали геноцид против населения Баку. Начиная с 30 марта по 2 апреля только в Баку было убито более 12 тысяч азербайджанцев, среди них были старики, дети, женщины.

Протоколы документов и допросов



Refugees.  
Беженцы.

Artist: Ismayil Asadogly Mammadov  
Художник: Исмаил Асадоглу Мамедов

in Baku. (Address calendar of the Azerbaijan Republic for 1920. In Turkic and Russian Ed. by A.I.Stavrovskiy. Baku, p. 76-88). These forces became increasingly active after the advent of Russian Bolsheviks to power. Attacks against "Musavat" Party activists, backed by the majority of the local population, intensified.

Earlier 1918, representatives of "Dashnaksutun" and Bolshevik Parties joined to struggle against Musavatists.

It'd be appropriate to remind that Armenians disposed of the greatest military potential in Transcaucasian Commissariat. Instead of going to the front line, Armenian military units lingered at Irevan province and, taking occasion, shelled hundreds of Moslem villages, drove the local populations out in return for Armenian refugees from Turkey.

It has to be kept in mind that the Moslem population of "Beyuk Surmeli" region was fully banished, Nakhchivan destroyed, and, finally Armenian cutthroats inflicted bloody reprisals against the Azerbaijanian population of Baku, Shemakha and Guba. On 30 March 1918, following thorough training, joint Dashnak and Bolshevik forces headed by Shaumyan committed an act of genocide in Baku. From 30 March to 2 April, upwards of 12,000 Azerbaijanians, including old men, women and children, were brutally killed in Baku.

Protocols of documents and interrogations of eyewitnesses reaffirm that contributing to all the atrocities were Armenian intellectuals who involved dishonest and shameless Russian and Armenian soldiers in these abominable offences. Tens of documents are available to corroborate the fact that Armenian intelligentsia and church took an active part in incinerating and defiling corpses of Moslems. A marvelous building of Baku – "Ismailiyya" was burned down, a printing – house of "Achy sez" newspaper destroyed, most residents left the city and, in quest of safe place, had to move to Central Asia and Iran. Following the Baku pogroms, Menshevik newspaper "Nash golos" wrote: "There were burnt human corpses in heaps and separately scattered all over"

Strongly destroyed as a result of shelling was "Teze pir" mosque in the center of Baku. Note that Armenian atrocities committed in Baku recurred later in Guba, Khachmaz, Lenkoran, Hadjigabul, Salyany, Shemakha. Suffice it to note that 7,000 were killed in Shemakha, 16,000 – in Guba, 1,000 in Lenkoran and Astara, 2,000 in Salyany and Hadjigabul. Their dueling houses were burnt, property confiscated. In

1918, an extraordinary commission of inquiry was set up to investigate the facts of genocide against the Azerbaijanian people. Most of those giving testimony were Russians and Jews, and their commentaries and statements, properly documented in 1918-1919, are an eloquent testimony to the crimes of Armenian bandits.

On 28 May 1918, there was declared an independent Azerbaijan Democratic Republic. Once supportive of Tsarism in their struggle against neighboring peoples, Armenians began laying territorial claims to Georgia and Azerbaijan. Armenian claims were so impertinent that covered half of the territories of Ottoman state, Azerbaijan and Georgia.

It should be added that Armenian stooges abroad showed increasing activities in concerting regular crimes in Azerbaijan. In March 1920, when the Soviet Russia was engaged in seizing the power in independent Azerbaijan, Armenian nationalists mutinied in Karabakh. The Government of Azerbaijan sent its troops to suppress the mutiny. Taking the occasion, the 11th Red Army seized Azerbaijan on 27 April (Jamil Hasanly. "Azerbaijan in the system of international relations, 1918-1920". Baku, 1993, p.249).

After the Soviet power had consolidated in Armenia, Bolsheviks succeeding in annexing lands of Zangezur. Without any grounds, the Caucasian Bureau of the Russian Communist Party passed a resolution on the establishment of Armenian autonomy in Karabakh. Incontrovertible is the fact that in 1918-1920 Dashnaks wiped hundreds of Azerbaijanian villages off the face of the earth, killed thousands of women, old men and children in Baku, Shemakha, Zangezur, Surmeli, Irevan, Echmiadzin, Sharur, Basarkecher, Gazakh, Gyandja, Karabakh. During the genocide, 565,000 out of 575,000 Azerbaijanian population of Armenia were killed or driven out (Kordokyan Z. The population of the Soviet Armenia, 1831-1931 Yerevan, 1932, p.89).

Prior to the establishment of Soviet power in Armenia, i.e. November 1920, there lived just 10,000 Azerbaijanians on the territory of Armenia. In 1922, 60,000 Azerbaijanian refugees succeeded in coming back home (Ibid, p.89).

Following the end of the Second World War, Armenians re-laid territorial claims to Azerbaijan. In November 1945, First Secretary of the Communist Party of Armenia G.Kharutyunov addressed Stalin with a request to transfer Nagorno Karabakh to Armenia.

It was A.Mikoyan who made a particular contribution to laying such claims.

It was no mere coincidence that on 23 December 1947 the Council of Ministers of the USSR adopted a decision "On Resettlement of Collective Farmers, Other Azerbaijanians from the Territory of the Armenian SSR to Kura-Arax Lowland (Ovalug) of the Azerbaijan SSR".

As a consequence, 150,000 Azerbaijanians were, contrary to the law, forcibly moved from Armenia allegedly to settle on the vacant territories Armenians from abroad. After the devastating war, families without bread-winners, starving collective farmers had unexpectedly been moved to lowlands of Azerbaijan (Deportation Baku, 1998, p.84). Over a short span of time, approx. 10 ths. people died from hunger, diseases. The deportation of Azerbaijanians came to end in 1988. In other words, the Soviet Government and law-enforcement bodies of Armenia, instead of protecting the peaceful population, were engaged in instigating Armenian terrorists.

Prior to December 1988, Azerbaijanians and Kurds-Moslems in the Armenian SSR had been banished from the territory of Armenia. About 300 people were tortured and killed, approx. 300,000 driven out of the Armenian territory. Thus, the Azerbaijanian population of Armenia has four times been tortured and banished from their homes in the 20 century:

The first stage 1905-1907.

The second stage 1915-1920.

The third stage 1948-1953.

The fourth stage 1986-1988.

But Armenians have not been satisfied with this. Between 1988-1993, about 20% of Azerbaijanian lands were seized by Armenian armed forces and more than 1 mil banished.

Unspeaking are atrocities committed by Armenian bandits against the population of Karabakh settlement of Khodjaly on 25-26 February 1992. According to the premeditated plan, Armenian and Russian armed forces attacked the town at nighttime. Thousands of people begged for help to escape from bandits. This was one of the most appalling crimes of the 20-century.

Suffice it to say that 830 peace residents were shot down, hundreds of infants frozen, corpses disfigured.

The historical data are indicative that thousands of Moslems were killed and brutally tortured in 1914-1918. Guided by the UN Resolution of 11 December 1946, as well as Agreement of 9 December 1948, it may convincingly be proved that the Armenian Dashnaks have committed grave, monstrous crimes against humanity and conspired genocide against the Turkic population. ■

азербайджанского народа. Русские и евреи составляли большинство тех, кто давал показание. Все эти комментарии и показания, записанные в 1918-1919 годах, являются ярким доказательством преступлений армянских бандитов.

28 мая 1918 года была объявлена независимость Азербайджанской демократической республики. Поддерживающие в свое время силы царизма в борьбе с соседними народами, армяне стали выдвигать территориальные претензии Грузии и Азербайджану. Это были настолько наглые претензии, что если согласиться с ними, то Османское государство, Азербайджан и Грузия должны были отказаться от половины своих территорий.

Следует отметить, что приспешники армян за границей активно поддерживали их преступления. В марте 1920 года, когда Советская Россия готовилась к захвату власти в независимом Азербайджане, армянские националисты подняли мятеж в Карабахе. Азербайджанское правительство послало свои вооруженные силы для подавления мятежа в Карабахе и поэтому 27 апреля XI советской Красной армии удалось завоевать Азербайджан (Гасанов Джамиль. Азербайджан в системе международных отношений. 1918 –1920 гг. Баку, 1993 г., с. 249).

После того, как в Армении установилась большевистская власть, ей удалось присвоить исконно азербайджанские земли Зангезура. Не имея никаких оснований, Кавказское бюро Российской коммунистической партии вынесло решение о создании армянской автономии в Карабахе. Неоспоримым фактом является то, что в 1918-1920 годах дашнаки стерли с лица земли сотни азербайджанских сел и деревень, уничтожили тысячи женщин, стариков и детей в Баку, Шемахе, Зангезуре, Сурмели, Ираване, Эчмиадзине, Шаруре, Басаркечере, Казахе, Гяндже, Карабахе. В период геноцида из 575000 азербайджанцев, живущих на территории сегодняшней Армении, было убито или изгнано (565 тысяч человек). Эту цифру подтверждает армянский автор З.Кардокян в своей книге "Население Советской Армении 1831-1931 гг.", изданной в Ереване в 1932 году. До установления Советской власти в Армении, т.е. в ноябре 1920 года, на этой территории проживало всего лишь 10 тысяч азербайджанцев. В 1922 году всего 60 тысяч азербайджанцев-беженцев смогли вернуться в свои родные места.

В 1945 году, когда закончилась II

Мировая война, армяне опять начали выдвигать территориальные претензии. В ноябре 1945-го года Первый секретарь ЦК КП Армении Г. Арутюнов обратился к И.В.Сталину с требованием передать Армении Нагорный Карабах.

Особую роль в частых выдвигаемых таких требований играл А. Микоян. Наконец, 23 декабря 1947 года Совет



Министров СССР принял решение о "Переселении колхозников и других азербайджанцев с территории Армянской ССР на Кура-Араксинскую низменность (овалы) Азербайджанской ССР".

Результатом этой политики стало незаконное переселение 150 тысяч азербайджанцев с территории Армянской ССР, якобы для расселения здесь армян переехавших из-за границы. После тяжелой войны, семьи потерявшие кормильцев, голодающие колхозники неожиданно были переселены в низменные районы Азербайджана (Депортация. Баку, 1998 г., с. 84). За небольшой промежуток времени десятки тысяч людей погибли от голода, болезней. Депортация азербайджанцев с территории Армении была завершена в 1988 году. Таким образом, Советское правительство и правоохранительные органы Армении, вместо того, чтобы защитить мирное население, подстрекало армянских террористов.

До декабря 1988 года азербайджанцы Армянской ССР и мусульмане-курды были изгнаны с территории Армении. До 300 людей было подвержено пыткам и убито. Около 300 тысяч – изгнано с тер-

ритории Армении. Только в течение XX века азербайджанское население Армении было 4 раза подвержено насилию со стороны армянских бандитов и изгнано с родных мест:

Первый этап - 1905-1907 гг.

Второй этап - 1915-1920 гг.

Третий этап - 1948-1953 гг.

Четвертый этап - 1986-1988 гг.

Но армянам этого было мало. Между 1988-1993 годами 20 % азербайджанских земель были завоеваны со стороны армянских вооруженных подразделений и более миллиона человек были изгнаны с родных мест.

Ни с чем не сравнимы факты зверства и насилия, произведенных армянскими бандитами против населения карабахского города Ходжалы 25-26 февраля 1992 года. По заранее разработанному плану армянские и российские военные подразделения ночью совершили нападение на город. Сотни человек просили помощи, для того чтобы спастись от рук бандитов. Это было страшным, чудовищным, позорным преступлением XX века. Только от пулевых ранений погибло 830 мирных жителей. Сотни грудных младенцев замерзли. Были обезображены трупы людей.

Таким образом, основываясь на резолюции ООН от 11 декабря 1946 года, а также Договор от 9 декабря 1948 года можно доказать тот факт, что геноцид, совершенный армянскими дашнаками против тюркского населения - тяжелейшие преступления против человечества. ■